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BRNO-KOUNICOVA, 24. 11. 2013 NEDĚLNÍ SHROMÁŽDĚNÍ 

Boží slovo do běžných situací života 03 

Když je toho v životě hodně, co musíme a chceme – co zvolit? 
 
První čtení:  Matouš 22,15-22 / Text kázání:   Filipským 1,9-11 

Matouš 22,15-22   
Tehdy farizeové šli a radili se, jak by Ježíšovi nějakým slovem nastražili léčku. 16  Poslali za ním své 
učedníky s herodiány, aby řekli: "Mistře, víme, že jsi pravdivý a učíš cestě Boží podle pravdy; na nikoho 
se neohlížíš a nebereš ohled na postavení člověka. 17  Pověz nám tedy, co myslíš: Je dovoleno dávat 
daň císaři, nebo ne?" 18  Ale Ježíš poznal jejich zlý úmysl a řekl: "Co mě pokoušíte, pokrytci? 19  "Ukažte 
mi peníz daně!" Podali mu denár. 20  On jim řekl: "Čí je tento obraz a nápis?" 21  Odpověděli: "Císařův." 
Tu jim řekl: "Odevzdejte tedy, co je císařovo, císaři, co je Boží, dejte Bohu."  22  Když to slyšeli, podivili 
se, nechali ho a odešli. 

 

Snažíme se sledovat běžné situace života – to, s čím se setkáváme každý den – „Když selžeme 
a zhřešíme; když Bůh nevyslyší prosby; když přijde úspěch a daří se a naopak když se nedaří (DK)“ 
Naposledy mládež uvažovala ze svého pohledu nad životním stereotypem. Do všech těchto 
konkrétních životních situací se snažíme společně hledat Boží pomoc – evangelium, dobrou Boží 
zprávu. 

Dnešní téma vyrůstá ze sledování toho, kolik povinností a možností vyžaduje a skýtá současné 
zapojení do života. Je toho tolik, co musíme a je toho tolik, co bychom rádi uskutečnili. Nakládají na 
nás druzí a nakládáme na sebe sami.  

Rodiny: máme své rodiny a v nich odpovědnost vůči partnerovi, dětem – rodičům, 
prarodičům; širší rodině. Máme své představy o tom, jak (na jaké úrovni) zajistit svou rodinu – od 
bydlení až po stravování. 

Zaměstnání: máme svá zaměstnání, v nichž se zdá, že je toho nakládáno na člověka čím dál 
tím víc. Zdá se, že nároky na každého – jak zaměstnavatele, tak i zaměstnance rostou. Až se mnozí 
ptají – kam až to půjde? Co je ještě možno zvládnout? 
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Studium: je tomu podobně jako se zaměstnáním, i když tady se poslední léta objevuje jiný 
fenomén – studenti mají obrovské možnosti včetně té studovat na více oborech najednou. 

Přátelé: máme přátele. Jistě to není pravidlo a možná ani běžné, protože lidé nemusejí mít 
mnoho skutečných přátel, ale pokud máme více dobrých přátel, bývá nám líto, že nemůžeme se 
všemi udržovat takový kontakt, jak bychom si přáli.  

Církev: jsme-li křesťané, pak žijeme v církvi, která rozšiřuje prostor, v němž se realizuje náš 
život. Život v církvi je darem – velikým darem – ale je to také prostor odpovědnosti. Čeká se, že 
budeme sloužit Pánu Bohu i lidem. Někteří jste zapojeni do několika oblastí sborové práce 
najednou.   

Další možnosti: no, a pak jsou tady další možnosti, které nám skýtá život a volá nás, abychom 
se do nich zapojili. Máme své zájmy – každý cosi toho svého osobního, čemu bychom rádi věnovali 
část svého času. A tak si ho více či méně krademe.  

Výsledek: Asi se nemusíme vidět každý ve všem tak, jak jsem se to nyní pokusil nastínit. 
Nemusíme prožívat tlaky ve všech těchto oblastech (stačí některé), abychom zjistili, že jsme 

uběhaní, uvláčení (s pocitem, že jsme životem hnáni spíš než abychom život směřovali), žijeme 

s pocitem viny (měli bychom se více věnovat sobě, rodině, sboru,…), jsme povrchní…  

Povrchnost se zdá být velikou charakteristikou dnešní doby, v níž si myslíme, že toho 
zvládneme hodně. Otevřená komunikace na sociálních sítích a chatech s desítkami tzv. přátel 

je dalším výrazem a projevem povrchnosti, která vytváří iluzi hodnotných a hlubokých vztahů. 
Mají tendenci být nahrazeny množstvím povrchních komentářů a popisů. Jestli mládežníci 
minulou neděli pojednávali téma stereotypu, pak mnohý (ne ovšem každý) ubíjející stereotyp 
má ve svých genech právě povrchnost. 

 Toužíme po chvíli klidu, po tom, aby život chvíli probíhal „normálně“ bez shonu a napětí. Ještě 

více ale toužíme po smysluplnosti a důležitosti našeho konání, toužíme po pocitu naplněnosti, 
toužíme po hlubokých a nosných vztazích – s lidmi i Bohem. 

Řešení? Co s tím vším? Co je nutnější, co je přednější? Jaké jsou či mají být naše priority – a 
hlavně, jak je uvádět do života? Podle čeho se orientovat?  

Odpověď se snažíme hledat v evangeliu Pána Ježíše Krista – v oné dobré zprávě Boží pro náš 
život v naší současnosti. V hledání Božího slova do situace tak, jak jsem ji popsal, se mi vybavila dvě 
místa z Božího slova. To první zaznělo v prvním čtení, kde Pán Ježíš odpovídal na otázku placení 

daní. To podstatné – a zdá se, že ve svém významu mnohem obecnější – je výzva Pána Ježíše: „Dejte 
císaři, co je císařovo a Bohu to, co je Boží.“ 

Druhé slovo nás je součástí přímluvné modlitby apoštola Pavla za křesťany (nejen 
v konkrétním Filipském sboru): 
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(ČSP) Filipským 1,9-11  A za to se modlím, aby se vaše láska ještě víc a 
více rozhojňovala v důkladnějším poznání a ve vší vnímavosti; 10 abyste 
uměli rozpoznat to, na čem záleží, a byli čistí a bezúhonní pro den Kristův, 
11  naplněni ovocem spravedlnosti, které nesete skrze Ježíše Krista ke slávě 
a chvále Boží. 

 

Pán Ježíš i apoštol Pavel se vyjadřují velice podobně. K životu by mělo patřit „umění rozpoznat, 
na čem záleží“, slovy Pána Ježíše řečeno, „umění rozpoznat, co je císařovo a co je Boží“, přičemž obojí 
(císařovo i Boží) má svou legitimitu.  Z hlediska biblického textu je potřeba ve vyjádření „umění 

rozpoznat“ vidět kontext (ř.: dokimadzein) zkoumání, testování. Kraličtí překladatelé Bible to pěkně 

vyjadřují, když překládají: „Abyste zkušením rozeznati mohli užitečné věci od neužitečných…“ K životu 
patří pečlivé zkoumání a testování, aby člověk poznal, co je důležité. Ono to nepřijde samo.  

Podle apoštola Pavla pak nutným předpokladem – nezbytnou výbavou – pro zkoumání je láska, 
k níž apoštol připojil dvě důležité charakteristiky, aby mohla být co k čemu v procesu rozpoznávání 

toho, na čem záleží: Musí být poučená a vnímavá. 

 

Souvisí s poznáním – s poznáváním! Láska dochází rozhojnění poznáním, vidí v něm 

potřebný zdroj a inspiraci. Proto skutečná láska v našem životě nikdy nemůže zůstat povrchní a 
jednoduchá. Také proto apoštol činí růst v poznání Pána Boha, jeho lásky, jeho záměrů, jeho 
svrchovanosti, milosrdenství a moudrosti předmětem přímluvné modlitby. Vede ke hlubinám 
duchovního života. Z nich vyrůstá životní moudrost a schopnost rozhodování, na čem záleží. 

 

Vnímavost. Jestli je první nezbytnou charakteristikou lásky poznání, pak hned druhou je 

vnímavost. Vnímavost je vlastně citlivost, která vede k činu. Vnímavost je to, co poznání uvede do 
života. On totiž člověk může dojít lecjakého poznání, a přitom se ho vůbec nemusí dotknout. 
Zůstává vůči němu imunní (nezaujatý). Boží láska potřebuje vnímavé srdce! Jen tak se může 
rozhojnit a přinést ovoce.  

Cukrovka: můj drobný zdravotní handicap – cukrovka II. typu – je toho dobrým příkladem: 
slinivka vyrábí potřebný inzulin, ale tělo na něj přestalo být citlivé, vnímavé. Jeho dost, a přece není 
k užitku, a to působí problémy. 

Myslím, že zde může být určité úskalí života věřícího člověka, sboru i církve: ví o Boží lásce, 
žije v prostředí Boží lásky, a přece může vůči ní zůstat chladně imunní! Neumí ji zpracovávat a žít 
z ní. Neumí ji projevovat. Přebytek poznání bez vnímavosti je příčinou lecjaké duchovní nemoci. 
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Asi je zde na místě důležitá otázka: Jak se léčí duchovní otupělost a necitlivost na Boží lásku? 

Jak se povzbuzuje vnímavost, aby Boží láska pronikala do lidské duše a vedla ji k činům lásky? 

Aktivním přebýváním ve společenství s Pánem Bohem a jeho lidem; aktivním vystavováním svého života 
Božímu světlu – hledáním Hospodina v soukromí i v bohoslužbách. => a to je vlastně to, co se skrývá 
za slovem Pána Ježíše: „Dejte Bohu, co patří jemu…“ – sebe sama, svůj život.  

Opačně je ale potřeba povědět, že vnímavost a citlivost, která není regulována a inspirována 
rostoucím poznáním Boží lásky a moudrosti, také nic nepřináší. Cukrovkářsky pověděno, je krásné, 
pokud budete citliví na inzulin, ale nebude Vám to nic platné, když ho nebudete mít.  

Proto apoštolova přímluvná modlitba za rozhojnění lásky v poznání a citlivosti. Potřebujeme 

obojí, abychom mohli ve složitém světě rozpoznávat, na čem záleží – co patří císaři, a proto je mu 
potřeba to dát, a co patří Bohu a je potřeba mu to dát. 

 

Chci se v závěru vrátit k tomu, co jsem pověděl na začátku. V zaměstnání, v rodině, ve 
společnosti i v církvi jsme pod tlakem toho, co bychom měli a co chceme. Kudy vede cesta k tomu, 
co je opravdu důležité a co nás může naplnit? 

Tím prvním je asi velice jednoduchá věc: připustit si, že nejenže nemusíme ale ani nemůžeme 
stihnout vše. Pán Bůh po nás chce, abychom vlastní síly a čas rozložili pouze a jenom do výše 100% 
našich možností. Jinak budeme povrchní, uvláčení a prázdní.  

Musíme přijmout skutečnost, že budeme muset volit – hledat, co je podstatné, to 

nejpodstatnější. Ono totiž volíme nejen mezi věcmi a aktivitami podstatnými a nepodstatnými, ale 

mezi podstatnými a ještě podstatnějšími.  

Jaký díl mého času a sil patří Bohu, rodině, sboru a práci? Chtěl jsem nás dnes pozvat k tomu, 

abychom se na nadcházející adventní a vánoční dobu připravili. Třeba tak, že si sedneme a 
napíšeme, co patří Bohu – a dát mu to (co mu chci dát letos); co patří rodině – partnerovi – a dát mu 
to; co patří dětem – a dát jim to; co patří sboru – a dát mu to; co patří přátelům – a dát jim to. 
Každému, co mu patří a jenom do 100% sil a času.  

Tady nejde o to rozdělovat, co je první druhé a třetí, protože na to druhé a třetí většinou 

nezbyde čas ani síly. Nejde o pořadí – jde o celek mého života, v němž má každý své místo, a to 
místo nelze obětovat. 

Tím pak, co nám má být pomocí na cestě hledání podstatných věcí, je láska, která se 
prohlubuje v poznání a vnímavosti. To vše vyrůstá ze společenství s Pánem Bohem.  

 

 

 

 

Jan Asszonyi  


